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گاردین منتشر کرد
هنرمنداني که در غزه به شهادت رسيدند

نش�ریه گاردی�ن در گزارش�ي ب�ه دو نق�اش و ی�ك 
ش�اعر فلس�طيني اش�اره ک�رد ک�ه در جری�ان حملات 
اخي�ر اس�رائيل ب�ه غ�زه ب�ه ش�هادت رس�يده اند. 
گاردين  در گزارشي با اش��اره به هنرمنداني كه در غزه به شهادت 
رسيدند، چنين يادآور شده است: هبه زقوت ، هنرمند فلسطيني كه 
با انتشار ويدئويي در ماه سپتامبر، درباره آثار هنري خود صحبت 
كرده بود و در اين فيلم توضيح مي داد كه نقاشي هاي او كه مكان هاي 
مقدس اورشليم و زنان فلسطيني را با لباس هاي سنتي به تصوير 

مي كشند، روشي براي ارسال پيامي به »جهان بيرون«  است. 
دو هفته پس از انتشار اين ويدئو، اين هنرمند ۳۹ ساله به همراه 
دو فرزندش بر اثر حمله هوايي رژيم صهيونيس��تي به شهادت 
رسيد. همسر و دو فرزند ديگر او از بازماندگان خانواده او بودند. 
»زقوت«  يكي از چندين هنرمند، نويس��نده و موس��يقيدانان 
ناشناخته اي است كه به همراه بيش از ۱۱هزار نفر از زمان آغاز 
حملات رژيم صهيونيستي در اوايل اكتبر به شهادت رسيده اند.  
 زقوت   كه در دانش��گاه »الاقصي«  غزه در رش��ته هنرهاي زيبا 
تحصيل كرده بود، صحنه هايي از شهر باس��تاني »اورشليم«، 

مسجدالاقصي و كليساي مهد را نقاشي كرده است. 
اين نشريه انگليسی در ادامه آورده: او همچنين تصاويري از زناني را 
نقاشي كرد كه برخي از آنها كبوتر، كليد يا عود  در دست داشتند كه 

به ترتيب نماد صلح، بازگشت به خانه و فرهنگ باستاني است. 
به گفته خواهرش، او از طريق رسانه هاي اجتماعي طرفداران 
زيادي پيدا كرد، اما همچنين اميدوار بود كه نمايشگاه جديدي 
از آثارش برگزار شود.  به گفته بنيانگذار دانشگاه »دارالكريمه«  

در »بيت لحم«، تاكنون چندين هنرمند بر اثر حملات هوايي 
در غزه به شهادت رس��يده اند.  »محمد سامي قريقه«  نيز يكي 
از هنرمنداني است كه ماه گذشته بر اثر اصابت يك موشك به 

بيمارستان »الاهلي« به شهادت رسيد. 
سه روز قبل از اين واقعه، »قريقه«  در حساب »فيس بوك«  خود 
نوشت كه در قبال انتقال خبرها و اتفاقاتي كه داخل بيمارستان 
رخ مي دهد، احساس مسئوليت مي كند و با دوربين گوشي خود 
مجموعه اي از جزئيات دردناك از جمله عكس، فيلم و صوت را 
ثبت مي كند. او در محوطه بيمارستان با بازي كودكان را سرگرم 
مي كرد.  به گفته وزارت فرهنگ فلسطين، »هبه ابو ندا«،  شاعر 
و رمان نويسي بود كه به همراه پسرش در جريان حمله هوايي به 
»خان يونس« در بيستم اكتبر به شهادت رسيد. اين نويسنده 
۳۲ساله مجموعه اي از اشعار و يك رمان را منتشر كرده بود. او 
آخرين شعر خود را چند روز قبل از شهادت در »اكس«)توئيتر( 

منتتشر كرده بود. 

علوم انساني كشور حال خوبي ندارد

رسانه سریال

بزرگداشت یك استاد و فعال رسانه اي پيشكسوت

شكرخواه اسم نيست بلكه رسم است
کمتر اتف�اق مي افتد که پيشكس�وتان عرصه رس�انه 
در کش�ور آنطور ک�ه باید م�ورد تقدیر و تجلي�ل قرار 
بگيرن�د. تجلي�ل از یون�س ش�كرخواه، پيشكس�وت 
رس�انه از این منظر مي تواند یك سنت ش�كني باشد و 
مس�ير را براي اتفاقات دیگ�ري از این دس�ت باز کند. 
»يونس شكرخواه در عرصه رسانه، رفتار و زندگي شخصي، 
قلب و زبانش يكي است كه اين خود تعريف رسانه است.« 
اين جمله اي اس��ت كه س��جاد عزيزي آرام، مدي��ر كانون 
زمستان اخيراً در مراسمي كه به منظور تقدير از پيشكسوت 

عرصه رسانه برگزار شد، بر زبان جاري كرد. 
وي با اشاره به برگزاري بزرگداشت چهره هايي چون محمد 
سرير، ژاله علو، شمس لنگرودي و پرويز پورحسيني گفت: 
امروز شاهد مراسم بزرگداشت يونس شكرخواه هستيم. او 
به دور از هياهو، فردي بس��يار مؤثر است كه در مدت زمان 
حضورش در كانون زمس��تان اتفاقات مهم��ي را در بخش 

رسانه رقم زده است. 
در بخش ديگري از اين مراس��م، هادي خانيكي عنوان كرد: 
هفته پيش سالگرد درگذشت قيصر امين پور بود. هر سال همه 
با هم مي رفتيم و امسال با همسرم به ديدار قيصر رفتيم. امروز 
صبح نزد دكتر شفيعی كدكني بودم و گفتم فكر مي كنم يك 
نفر به دعوت شما جواب رد داده باشد و آن پدر قيصر امين پور 
بود كه قبول نكرد امين پور در تهران دفن شود و او در گتوند 
دفن شد. به وي گفتم امروز ديدم شهر بوي قيصر را گرفته و 

نام كوچه كنار منزل او را »تنفس صبح« گذاشتند. 
وي ادامه داد: اگر كس��ي ش��عر نداند و نفهمد، ارتباطات را 
نمي داند و نمي فهمد، زيرا مخاطب او، ايراني و اهل ش��عر 
است. ش��عر در ارتباطات، كار آمار و جدول علم را مي كند. 
ش��كرخواه مردي منعطف اس��ت. وقتي در روزنامه كيهان 
بوديم، از سوي يك چهره ملي دعوت شديم آن چهره به پدر 
همسرش خيلي تكريم مي كرد، شكرخواه گفت اگر قرار باشد 
ازدواج كنم و اينگونه شوم، هيچ وقت ازدواج نمي كنم و حتي 
نامه نوشت و امضا كرد. يونس شش ماه بعد ازدواج كرد! البته 

من نامه مكتوب نوشته شكرخواه را داشتم كه گم كردم. 
    شكرخواه هميشه خودش است

در ادامه نيز حجت الله ايوبي در س��خناني عنوان كرد: همه 
عناوين در جلوي نام يونس ش��كرخواه س��ر تعظيم فرود 
مي آورند. او از تجليل به دور اس��ت، اما معتقدم نياز داريم 
ستاره هاي آسمان ايران را به جوانان معرفي كنيم. همه ما 
از غم حرف مي زنيم و اميدوارم شادي به ما برگردد. هميشه 

با خودم مي گويم چطور اس��ت كه آدمي ت��ا اين حد موفق 
مي شود و دشمن و حس��ود ندارد؟ او هيچ وقت دنبال نام و 
نان نبوده و نيست. شكرخواه، افراد و چيزهايي را مي بيند كه 

ديگران نمي بينند. او خودش است. 
در بخش ديگري از اين مراس��م فريدون صديقي اظهار كرد: 
بعضي اسم هستند و بعضي رسم؛ يونس شكرخواه رسم است. 
او را از كيهان مي شناسم، پر از رنج و تلخ كامي و  شعف كامي هاي 
بسيار است و همچنان برنا و كنجكاو. او يك راز گفته شده است 
و نامكشوف. به مناس��بت پنجاهمين سال تولد او يادداشتي 
نوشتم كه در بخشي از آن آمده بود: شكرخواه هماني است كه 
بود، مه آلود و باراني بي حب و بغض؛ هماني كه ۲۳ سال پيش 

ديدم و رنگين كمان جواني را حفظ كرده است. 
سيد فريد قاس��مي نيز در اين مراس��م گفت: درباره دكتر 
ش��كرخواه بس��يار گفته و نوش��ته ام، اما ح��ق مطلب ادا 
نشده اس��ت؛ او وس��يع و عميق اس��ت و در بينش و منش، 
انسان به تمام معناست. س��كوت مندي باوقار و مداراورزي 
بهبودخواه است. نانوشته هاي او غني تر از انتشاراتش است. 
در دنيا مرسوم است كه استاداني با اين مرتبه علمي و دانش 
تجربي، در مراكز تربيت مدرس علوم ارتباطات و رس��انه، 
روزنامه نگاري و فرهنگس��تان هاي مرتبط حفظ مي شوند، 
ولي در اينجا اينگونه نيست. آمر و عامل بازنشستگي او بايد 
بداند كه مهره نمي تواند جاي چهره را بگيرد. در اين مملكت 
بايد به فكر بود. نبايد گذاشت عرصه از انسان هاي كارآمد و 

خدوم تهي شود. 
    روز آمد، بذله گو و زلال

مجيد رضاييان نيز اظهار كرد: شكرخواه روزآمد، بذله گو و 
زلال است. همه بايد بگوييم شاگرد اساتيدي چون شكرخواه 
بوده ايم. گاه حواس��مان پرت مي ش��ود و قدر گنجينه ها را 
نمي دانيم. س��عي نكنيم اين گوهرها را به حاش��يه برانيم. 

روزنامه نگاري ما با شكرخواه تعريف مي شود.

رویداد

    نوید پارسا
 با برگزاري »همایش«، وضعيت علوم انساني 
در دانش�گاه ها متح�ول نخواه�د ش�د، اگر 
اینطور فكر  کني�د به اش�تباه مي افتيد، زیرا 
دانش�گاه ها ش�كلي به خود گرفته ان�د که با 
برگزاي همایش این تحول ش�كل نمي گيرد. 
رئيس ش��وراي تحول و ارتقای علوم انساني در 
افتتاحيه هفتمين كنگره بين المللي علوم انساني 
اسلامي و ششمين جايزه جهاني علوم انساني كه 
ديروز دوشنبه ۲۲ آبان ماه در فرهنگستان علوم 
برگزار ش��د، گفت: وضعيت علوم انساني كشور 
حال خوبي ندارد و قرار اس��ت كه تحولاتي در 
ش��وراي عالي انقلاب فرهنگ��ي در اين زمينه 

شكل بگيرد. 
غلامعلي حدادعادل با اش��اره به سابقه ۱4 سال 
حضور در ش��وراي تحول و ارتقای علوم انساني 
گفت: اگر بخواهيم كه دين اسلام در زندگي مردم 
جامعه به عن��وان يك ني��روي تأثيرگذار حضور 
داشته باشد بايد تمدن اسلامي شكل بگيرد. اگر 
تمدن اسلامي شكل گرفته بود، وضعيت در غزه 
اينطور نبود كه همه س��ران كشورهاي اسلامي 
در كاخ مجلل حضور داش��ته باشند، اما در قبال 
رنج مردم غزه جز س��خن اقدام ديگري صورت 
ندهند. با الفاظ و عب��ارت نمي توان تحول ايجاد 
كرد و واقعيت اين اس��ت كه تمدن اس��لامي در 
جهان فعال نيست، در حالي كه مردم غزه كمك 
مي خواهند و يك كشور نيست كه به آنها كمك 
كند! هرچند سوريه و ايران جاي خود دارند و همه 

تهديدها متوجه اين كشورهاست. 
رئيس شوراي تحول و ارتقای علوم انساني با اشاره 
به تأكيد مقام معظم رهبري براي اينكه ما بايد به 
تمدن اسلامي دست پيدا كنيم و در جهان اسلام 
تأثيرگذار باش��يم، گفت: تمدن غربي در جهان، 
همه تمدن ها را تحت تسلط خود درآورده است 
و تا رسيدن به تمدن نوين اسلامي، خروج از اين 
وضعيت با علوم انس��اني غربي ميسر نيست و به 
تمدن نوين اسلامي به اين شكل نخواهيم رسيد، 
زيرا در تمدن غربي انس��ان محوري و اومانيست 
حاكم است و يك دوگانگي در تمدن غربي شكل 
گرفته و تصور اين اس��ت كه انس��ان براي اينكه 
براي خودش باش��د و روي پاي خودش بايستد 

بايد مقابل خدا بايستد. 
حدادعادل اف��زود: تصور اين بوده ك��ه دين مانع 

انسان است. مفهوم آزادي در اروپا محترم و مقدس 
است، اما كل اين موضوع را بشكافيد مقابل عبادت 
است كه به آن اصطلاح »پارادايم« يا »ابرانگاره« 
هم گفته اند. دو ابرنگاره يكي در تمدن اسلامي خدا 
و در تمدن غربي انسان است كه اين موضوع جاي 
نقد دارد. يكي از متفكران غربي معتقد به اين بود 
كه بايد امر مطلق وجود داشته باشد، هرچند كه 
گفته بود خدا نيست، اما ارزش هاي الهي و فطرت 
انسان را قبول داشت و معتقد بود كه بايد انسانيت 
پرستش شود، اما بعدها ديدند كه انسان پرستي 

فرقي با خداپرستي ندارد. 
رئيس شوراي تحول و ارتقاي علوم انساني گفت: 
نيچه، انس��ان كامل را انساني مي داند كه ارزش ها 
را زير پا مي گذارد كه اين جاي نقد و بحث دارد. به 
اعتقاد من، روشن ترين نقد وضعيت كنوني، حال و 
روز مردم غزه است. بنابراين جانشين كردن انسان 
به جاي خدا، انسان را نجات نخواهد داد. اين ايجاب 
مي كند كه ما به سمت تمدن نوين اسلامي حركت 
كنيم و اين موضوع بايد در عمل كار ش��ود. علوم 
انساني بايد در رشته هاي مختلف مثل روانشناسي 
بر پايه بينش اسلامي باشد كه اين جاي كار دارد. 
اين كار را بايد براي علوم طبيعي انجام دهيم و بايد 
يك تمدن توحيدي و اس��لامي ايجاد شود، اما در 
علوم انساني ضروري تر اس��ت و بايد فلسفه علوم 
انساني داشته باش��يم و در رشته هاي مختلف كار 

كنيم. ما در اين زمينه ضعيف هستيم. 
    تقدم جامعه دیني به علوم انساني اسلامي

حجت الاس��لام رضا غلامي، رئيس مجمع عالي 
علوم انساني اسلامي نيز در اين همايش با اشاره به 
اينكه علوم انساني اسلامي، به ويژه در مقام عينيت، 
حاصل يك پروسه طبيعي در جامعه ديني است، 

گفت: تا وقتي چنين جامعه ديني با شاخص هاي 
مطلوب وجود نداشته باشد، نمي توان انتظار داشت 

علوم انساني اسلامي بروز و ظهور پيدا كند. 
موض��وع بس��يار مه��م، تلاش هاي گس��ترده 
مسلمانان براي تقويت ايمان و به تبع آن، سبك 
زندگي اسلامي در مسير تقرب به جامعه مطلوب 

اسلامي است. 
غلامي اضافه كرد: اين واقعيت را نمي توان ناديده 
انگاشت كه علوم انساني اس��لامي براي جوامع 
غيرديني يا جوامع  ديني  كه به انديش��ه اس��لام 
اجتماعي تمايلي نش��ان نمي دهند در جزئيات 
كارايي چنداني ندارد و لزوماً توفيق مند نيست. 
نبايد از نظر دور داش��ت ديني كه ب��ا ايمان وارد 
قلمرو حيات ف��ردي و اجتماعي ش��ده، فراتر از 
آزادي اس��ت. در عين حال، ايمان افراد يكسان 
نيس��ت و كاهش س��طح ايمان، گرايش به نظم 
مدني دين��ي را كاهش مي ده��د و همه اعضاي 
جامعه را دينداران تشكيل نمي دهند و طبيعي 
است نظم ديني بايد آزادي هاي فردي آنها را مادام 

كه به حقوق سايرين لطمه نزنند، تضمين كند. 
وي بيان كرد: صحب��ت از تقدم جامعه ديني به 
علوم انساني اسلامي و تمركز براي شكل گيري 
چنين جامع��ه اي منطقي به نظر مي رس��د. در 
عين حال، يك سؤال قابل طرح است و آن اينكه 
آيا علوم انساني اسلامي در فرآيند شكل گيري 
جامعه ديني مطلوب فاقد هرگونه نقش آفريني 
اس��ت؟ به بيان ديگر، مگر مي توان براي علوم 
انساني در روند جامعه پردازي نقشي قائل نبود و 
خلق و شكوفايي جامعه ديني را امري بيگانه با 

علم و عقلانيت در نظر گرفت؟ 
    نخبگان باید به سمت علوم انساني بروند

محمدعلي زلفي، وزير علوم، تحقيقات و فناوري 
نيز در اين همايش عنوان كرد: رشته هاي علوم 
طبيعي همه تلاش خود را دارند كه زمينه آسايش 
جسمي را براي انسان تأمين كنند، اما رشته علوم 
انساني اس��لامي در تلاش اس��ت كه بشريت از 
نوآوري و تكنولوژي براي رس��يدن به آس��ايش 
و آرامش روحي و رواني اس��تفاده كند. بسياري 

امكانات دارند، اما آسايش و آرامش ندارند. 
وزير علوم، تحقيق��ات و فناوري ب��ا بيان اينكه 
س��لامت انواع مختلفي دارد، اظه��ار كرد: براي 
تأمين س��لامت جامعه توجه صرف به سلامت 
جسمي كافي نيست، بلكه بايد به سلامت روحي 
و رواني هم توجه كرد. سلامت روحي و رواني را 
رشته هاي علوم انساني اسلامي محقق مي كنند. 
وي با بيان اينكه در كشور ما شرايطي ايجاد شده 
كه بخش قابل توجهي از نخب��گان تنها برخي 
رشته ها را مورد توجه قرار مي دهند، ادامه داد: 
مديران اجرايي علوم انساني بايد راهكار توزيع 
متوازن استعداد ها را در رشته هاي مختلف فراهم 
كنند. در كشور هاي پيش��رفته سعي مي كنند 
نخبگان خود را به س��وي رش��ته علوم انساني 
هدايت كنند. بايد بررس��ي كنيم ك��ه چرا در 
كشور ما دانشجويان به سمت و سوي رشته هاي 
علوم انساني س��وق پيدا نمي كنند، اين مسئله 
مسئوليت ما را سنگين مي كند. ما به دانشمندان 
علوم انساني نياز داريم كه به توزيع متوازن علوم 

در كشور بپردازند.

وزي��ر عل��وم، تحقيق��ات و 
فناوري : بايد بررسي كنيم كه 
چرا در كشور ما دانشجويان 
به سمت و سوي رشته هاي 
عل��وم انس��اني س��وق پيدا 
مس��ئله  اي��ن  نمي كنن��د، 
مسئوليت ما را سنگين مي كند

اميرالمؤمنين علي عليه السلام:

سنگ را از همانجایي که دشمن 
پرت کرده، بازگردانيد که شر را 

جز شر پاسخي نيست. 

حكمت 306 نهج البلاغه

فناوري هاي جدید برای ساخت سریال موسي)ع( در حال ورود به کشور است
 مدیر سيما فيلم: سيت کام که گونه اي نمایشي است و نوعي سریال محسوب مي شود

 به  صورت ویژه جزو توليدات مرکز سيمرغ است و به  زودي به آنتن مي رسد

براي توليد س�ریال موس�ي)ع( نياز به فناوري هاي نویني داریم که 
توليد سریال به ورود این فناوري ها مرتبط شده است، به همين دليل 
مقدمات کار اکنون مهيا شده است و پله پله این تكنولوژي داخل ایران 
وارد و تكميل مي شود و به  ترتيب توليد وارد فازهاي بعدي خواهد شد. 
مهدي نقويان مدير سيمافيلم در حاشيه پشت  صحنه سريالي با موضوع 
حاج قاسم سليماني درباره س��ريال هاي در دست ساخت سيما صحبت 
كرده و در جمع خبرنگاران در پاسخ به س��ؤالي درباره اينكه چه  زماني 
سريال »موسي)ع(« توليد خود را رسماً آغاز خواهد كرد، عنوان مي كند: 
براي توليد سريال موسي)ع( نياز به فناوري هاي نويني داريم كه توليد 
سريال به ورود اين فناوري ها مرتبط شده است، به همين دليل مقدمات 
كار اكنون مهيا شده است و پله پله اين تكنولوژي داخل ايران وارد و تكميل 

مي شود و به  ترتيب توليد وارد فازهاي بعدي خواهد شد. 
نقويان در پاسخ به س��ؤالي درباره شروع »پورياي ولي« مسعود جعفري 
جوزاني اينگونه پاسخ گفته است: آقاي جبلي درباره الف ويژه ها نكته اي 
را مطرح كردند كه در رده سازمان صداوسيما و سيمافيلم نيست، چون 
بحث مالي و بودجه اي اين نوع سريال ها را دولت و مجلس مصوب مي كند. 
هرچند نبايد فراموش كنيم كه اين اولين بار در تاريخ تلويزيون است كه دو 
الف ويژه »سلمان فارسي« و »حضرت موسي)ع(« را توليد مي كنيم.  وي 
درباره سريال پورياي ولي همچنين گفته است: بايد اين نكته را مطرح كنم 
كه اين سريال مسعود جعفري جوزاني است و مقدمات پيش از پيش توليد 
آن به  هم��راه ارزيابي هايش انجام شده اس��ت، گام بعدي آن پيش توليد 

واقعي و توليد است، اما همه چيز به تصويب بودجه اش برمي گردد. 
مدير س��يمافيلم درباره حواش��ي توقف سريال »س��لمان فارسي« نيز 

اين گونه توضيح داده اس��ت: سريال هاي »س��لمان فارسي« و »حضرت 
موسي« طبق برنامه كارش��ان پيش مي رود و خوشبختانه يك فصل از 
»سلمان فارسي« ساخته شده است و اين روزها در فاز ايران پيش مي رود، 
اما فراموش نكنيم كه توقف اتفاق معمول سريال هاست و غير از الف ويژه 
هم دچار توقف مي شود، البته تأكيد مي كنم »سلمان فارسي« در حال 

توليد است و وقفه اي ندارد. 
   پایتخت و نهضت احياي برندهاي سازمان!

نقويان در ادامه در خصوص سريال »پايتخت« اين نكته تكميلي را مطرح 
كرد: خوش��بختانه با »پايتخت« در حال مذاكره ايم و مذاكره جد ي هم 
داش��ته ايم و داريم، از اين رو هر وقت مذاكرات به نتيجه رسيد، همه در 
جريان ق��رار خواهند گرفت و نبايد فراموش كني��م كه خبر »پايتخت« 
خبري نيس��ت پنهان بماند، اما اگر توضيحاتي هم ارائه داديم، بيشتر به  

خاطر اين بود كه گفته مي شد رئيس سازمان صداوسيما با توليدكنندگان 
سريال »پايتخت« جلسه گذاشته است كه اين تكذيب شد.  

نقويان با اشاره مجدد به مذاكرات درباره سريال پايتخت  گفت: اين اتفاق 
به دنبال تحقق يكي از بندهاي س��ند تحول اس��ت كه به نهضت احياي 

برندهاي سازمان صداوسيما و ساخت فصل هاي جديد آنها اشاره دارد. 
رئيس س��يمافيلم درباره ساخت س��ريال هاي طنز و توجه به اين ژانر در 
تلويزيون تأكيد كرد: مسئله طنز و كمدي براي ايجاد نشاط و شادي در 
جامعه دغدغه خودمان است، اما موضوع ساخت سريال هاي طنز نكته اي 
است كه بايد به  دقت براي آن برنامه ريزي انجام شود، چون توليد طنز كاري 
سخت و پيچيده است و نبايد سرسري گرفته شود، از اين  رو فقط اينكه اراده 
توليد داشته باشيم، كافي نيست، بلكه بايد بررسي دقيق و مطالعه مناسب 
صورت پذيرد تا طنز مناسب از قاب تلويزيون براي خانواده ها پخش شود. 
نقويان در ادامه با اشاره به تيم هاي توليد طنز قديمي اظهار داشت: به طور 
كلي بر اساس اطلاعات موجود و آمارهايي كه ثبت شده است، تيم هاي 
محدودي بودند كه كار طن��ز مي كردند، اما امروز ش��ايد اين تيم ها كار 
نمي كنند يا كارشان محدود شده است، به همين دليل شايد روند توليد 

كمي با محدوديت روبه رو شده است. 
وي با اشاره به فعاليت پلتفرم ها براي توليد سريال طنز نيز گفت: پلتفرم ها 
با توجه به بازاري كه براي س��ريال هاي طنز وج��ود دارد، در اين زمينه 

گام هايي برداشته اند و آثاري را هم روانه بازار كرده اند.
نقويان همچنين گفت: س��يت كام كه گونه اي نمايش��ي اس��ت و نوعي 
سريال محسوب مي شود به  صورت ويژه جزو توليدات مركز سيمرغ است 

و به زودي به آنتن مي رسد.

 عنوان ترور 
زيبنده سريال حاج قاسم نيست

نامگذاري سريال ترور درباره حاج قاسم سليماني نشان مي دهد 
عوامل توليد گام اول را اشتباه برداش��ته اند. عنوان يك اثر درباره 
ش��خصيتي مثبت نبايد منفي باش��د، چراكه ذهن به طور عادي 
ميان واژه ها دست به نسبت سازي مي زند. اين يك اصل در سواد 
رسانه اي است كه بدانيم واژه ها بار معنايي دارند و همين بار معنايی 

روي ذهن انسان ها اثر خواهد داشت. 
كيست كه نداند ناكسان روزگار همواره كوشيده اند ميان شهيد 
قاسم سليماني و سپاه قدس با واژه تروريسم نسبت برقرار كنند و 
حالا عوامل سريالي با موضوع شهيد سليماني نادانسته چنين راهي 
پيموده اند. همه مي دانيم شهيد سليماني در اقدامي تروريستي از 
سوي دولت امريكا شهيد شده است، اما سواد رسانه اي كه رابطه اي 
مشخص با موضوع روانشنانس��ي دارد به ما گوشزد مي كند براي 
اس��تفاده از واژه ها و عبارات، هوشمندي بيشتري به خرج دهيم. 
وقتي مسئله به اين بديهي را در نظر نمي گيريم و خشت اول را كج 
بگذاريم اين احتمال مي رود كه خشت هاي بعدي تا ثريا كج علم 
شوند كه اميدواريم اينگونه نباش��د. رعايت ريزه كاري هاي بحث 
سواد رسانه اي در جزء جزء توليد يك اثر نمايشي موضوعي ضروري 
است كه دست كم گرفتن آن مي تواند آثاري مخرب به بار بياورد. 
همين بي توجهي ها همواره بسياري از آثاري را كه با انگيزه هاي 

خوب و مثبت ساخته شده اند به مسلخ برده است. 
آثاري كه به دليل رعايت نكردن برخي ظرافت ها يا اصلًا ارتباطي با 
مخاطب برقرار نكرده اند يا اساساً تأثيرگذاري منفي داشته اند. اين 
اغلب بدون اينكه سفارش دهندگان و سازندگان دركي از آن داشته 
باشند، اتفاق افتاده است. اثري درباره شخصيتي ملي ساخته شده، 
اما تأثيرگذاري آن روي مخاطب برعكس بوده است. به نظر مي رسد 
جنبه هاي مختلف س��واد رسانه اي چيزي نيس��ت كه بتوان براي 
هميشه آن را دست كم گرفت و رسانه ملي موظف باشد جدي تر به 
آن كند و ابعاد آن را در توليد آثار ارتقا دهد. جنس فيلمنامه، روايت، 
زاويه نگاه دوربين، طراحي صحنه، ديالوگ نويسي، انتخاب بازيگر 
و مواردي از اين دس��ت مي تواند در كارگرداني يك اثر درباره يك 
شخصيت مثبت آنچنان تأثيرگذار باش��د كه با وجود ظواهري كه 
مثبت به نظر مي رسند، لايه گذاري هاي ديگري را در بدنه هر كدام 
از اين فرآيندها بگنجاند و اين لزوماً نبايد آگاهانه باشد. خوب است 
بدانيم اغلب نتيجه نگرفتن در آثار نمايش��ي ريشه در ضعف سواد 

رسانه اي عوامل اصلي داشته است. 

در افتتاحيه هفتمين کنگره بين المللي علوم انساني اسلامي مطرح شد

 حدادعادل: با برگزاري »همایش« وضعيت علوم انساني در دانشگاه ها متحول نخواهد شد
اگر اینطور فكر کنيد، به اشتباه مي افتيد
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برگزاري سومين جشنواره ملي 
»افتخار من«

س�ومين جش�نواره مل�ي »افتخ�ار م�ن« از س�وي 
س�ازمان پيشكس�وتان جه�اد و مقاوم�ت بني�اد حفظ 
آثار و نش�ر ارزش ه�اي دفاع مق�دس برگزار مي ش�ود. 
سومين جشنواره ملي »افتخار من« با هدف ارتباط پيشكسوتان 
جهاد و مقاومت با نسل جوان و تبيين فرهنگ ايثار و شهادت و 
در راستاي نهضت خاطره گويي رزمندگان دوران دفاع مقدس 
توسط سازمان پيشكسوتان جهاد و مقاومت بنياد حفظ آثار و 

نشر ارزش هاي دفاع مقدس در تهران برگزار مي شود. 
تمامی بس��تگان و خانواده هاي يادگاران دفاع مقدس در استان 
تهران مي توانند آثار خود را در قالب فيلم كوتاه سه تا 5 دقيقه اي، 
فايل صوتي سه تا 5 دقيقه اي، عكس نوش��ته و خاطره از طريق 
پيام رسان هاي ايتا يا بله به شماره 0۹۳56۲6647۲ ارسال كنند.  
---------------------------------------------------

 »چرخ خياطي« ايراني 
در جشنواره احمدآباد

انيميش�ن »چ�رخ خياط�ي« ب�ه کارگردان�ي نجم�ه 
رف�ت.  هن�دي  جش�نواره  ب�ه  هاشم الحس�يني 
انيميشن هاي »چرخ خياطي« به كارگرداني نجمه هاشم الحسيني 
و »تولد« ساخته زهره عباسي از توليدات مركز گسترش سينماي 
مستند، تجربي و پويانمايي به بخش مسابقه پنجمين جشنواره 
بين المللي فيلم كودك احمدآباد در كشور هند راه پيدا كرده اند.  
امسال ۲67 فيلم از 45 كشور به اين جشنواره ارسال شده اند و 
هدف از برگزاري اين رويداد شناساندن هرچه بيشتر سينماي 
كودك به مخاطبان بين المللي است.  جش��نواره فيلم كودك 

احمدآباد هند از ۱7 تا ۱۹ آذر  ماه ۱40۲ برگزار مي شود. 
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